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Není to tak dávno, co se na dvo-
rech hospodářských stavení prohá-
nělo hejno drůbeže. Krůty, slepice, 

kačeny a husy. A právě husy a kače-
ny se chovaly nejen jako pochoutka, 
ale také kvůli peří, aby nevěsty měly 
peřiny – duchny – přichystané do vý-
bavy. A tak v každé světnici byly na-
skládané duchny nacpané peřím, kte-
ré muselo být čisté, vyprané. V zim-
ních večerech se scházely sousedky 
na draní peří a vzájemně si to pak 
oplácely. Každé pero muselo projít 
rukama žen, prapory z ostnů – brček 

– se drhlo jemné peří, do peřin, či do 
polštářů se muselo vkládat peří bez 
tvrdých částí pera. Z holých brček se 

pak vyráběly mašlovačky – mastilky. 
Z jedné husy se vyprodukovalo ma-
ximálně 50 dkg peří. Na polštář je po-
třeba 2kg, takže, než se tolik nadralo, 
dalo to opravdu zabrat. Ženy při dra-
ní probraly, co se ve vsi událo, kdo se 
narodil, kdo s kým chodí a kdy bu-
de svatba. Děti musely sedět, ani se 
nehnout, jinak by se peří rozfoukalo 
po celé světnici. Na ukončenou hos-
podyně nachystala hostinu, říkalo se 

tomu dodírka. To měly děti nejraději, 
zpívalo se, vyprávěly se různé pověs-
ti a bajky.

V dnešní době místo hospodář-
ských dvorů jsou okrasné zahrady. 
Peřiny se již nepoužívají, jsou nahra-
zeny prošívanými dekami, které jsou 
plněny mikrovláknem, nebo bambu-
sovým vláknem.

I přesto se ještě dere, jak o tom 
svědčí ukázky, které pořídil pan L. 
Ráček v současných Rakvicích.

 Neuvirtová 

Draní peří

Občanské sdružené LEGEM ET IUSTITIA
SÍŤ PORADEN ČR

Poskytuje sociálně-právní poradenství všem obča-
nům, kteří jsou fi nančně znevýhodněni, potřebují ho a 
mají o něj zájem.  Jsme nezávislí, takže nejsme závislí 
ani na státních institucích ani na soukromých subjek-
tech. Naše služby nezahrnují pouze poradenství, ale 
nabízíme klientům řešení od počátku problému až do 
jeho vyřešení v oblasti sociální, oblasti občanského 
práva, rodinného práva, pracovního práva a fi nanční 
gramotnosti, mimo jiné i v oblasti oddlužení /osobní 
bankrot/. To znamená, že sepisujeme následná podá-
ní, žaloby, návrhy a jsme schopni zastupovat klienta 
při soudních jednáních, styku s institucemi apod. Ve-
deme vlastně klienta od vstupní konzultace až po do-
řešení jeho problému. Vše pak je z naší strany směro-
váno k tomu, aby se občanům dostalo, při řešení jejich 
tíživé životní situace, co největší pomoci a bylo jim tak 
umožněno znovu vést plnohodnotný život.

Palackého 6, Hodonín
e-mail: soc.pravniporadny.lei@seznam.cz
tel: 721 972 618,
737 381 312

ZE ŽIVOTA OBCE

 Farnost Rakvice děkuje panu Vajbarovi za
   zapůjčení slaměných ozdob na výzdobu kostela
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Obec dnes
Zastupitelstvo obce schválilo dne 27.2.2012 rozpočet obce na rok 2012.

Zůstatek k 31.12.2012 19.439.900

Předpokládané příjmy v roce 2012 21.083.200

Výdaje 40.523.100

Z toho:

Rozpočtová rezerva 12.427.600,-

Rozpočet ZŠ a MŠ Rakvice  5.344.092,-

Tyto plánované výdaje se skládají z provozních výdajů základní školy, mateřské školy a školní jídelny po odpočtu 
příjmů z hlavní činnosti. V provozních výdajích jsou zahrnuty předpokládané náklady na dokončení vnitřní 
rekonstrukce staré budovy školy a zateplení fasády mateřské školy.

Podpora zájmových organizací a občanských sdružení

ORGANIZACE – SDRUŽENÍ ČÁSTKA

Svaz tělesně postižených MO   31.000,-
SDH Rakvice - mladí hasiči   20.000,-
TJ Sokol Rakvice   37.800,-
Letecko modelářský klub   12.000,-
Myslivecké sdružení Rakvice       15.000,-
Mor. rybářský svaz MO   15.000,-
SK Rakvice 1932 470.000,-
Stárci a chasa   30.000,-
YMCA Rakvice   25.000,-
Jezdecký klub Rakvice   10.000,-
POKA, o.s. Rakvice   10.000,-

Investice a opravy většího rozsahu

Trkmanice – vodovod, kanalizace, ČOV

Oprava cesty „za žentůrem“

Rekonstrukce polní cesty „nad drůbežárnou“

Nový chodník v ul. Nádražní (od výdejny jízdenek ČD po Suchyňovo)

Hasiči, čerpadlo (z dotace JMK 2011)

Doplnění VEOS u hřbitova

Úprava vstupu a fasáda sokolovny (podána žádost o dotaci SFŽP)

Dokončení chodníku – Náměstí u lékárny

Dokončení dláždění – Náměstí u has. zbrojnice
Náměstí č. 19 (MEDO) – okna, vrata, fasáda

Hala ZEVA v ul. Družstevní – fasáda

Úprava hráze u „Kačenárny“

Terénní úpravy, oplocení – skládka stavební sutě pro recyklaci Trkmanice

Doplnění výsadby rozptýlené zeleně
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Priority pro čerpání z rozpočtové rezervy
Finanční spoluúčast obce k poskytnutým dotacím
Dům pro seniory (žádost o dotaci ROP)
Zametací stroj (žádost o dotaci SFŽP)
Hasiči, transporter (žádost o dotaci JMK)
Údržba melioračních vodotečí (žádost o dotaci MZe)
Rekonstrukce chodníků, ul. Dolní oboustranně, Náměstí po trafi ku (žádost o dotaci SFDI) 

Přímé výdaje
Finanční příspěvek obce na výstavbu rozhledny na k.ú. Přítluky
Koupě  pozemků v trati „Dílce“
„Dílce“ – zástavbová studie
Koupě  pozemků před sokolovnou
Nový´územní plán obce

10.3.2012 zahájil dodavatel KELTEX spol. s r.o. – STA-
VOS Brno, a.s. výstavbu rozhledny v katastru obce Přítlu-
ky. Cena díla bude činit 3.106.181,- Kč. Investorem stavby 
je obec Přítluky, která je rovněž příjemcem dotace na tuto 
akci. Na fi nanční spoluúčasti se budou stejnou částkou po-

dílet obce Přítluky, Rakvice, Zaječí (3x 162.000,- Kč). Pří-
stup k     rozhledně vysoké cca 20 m bude možný přímo z 
těchto tří obcí. Dodavatel se zavázal dokončit stavbu v ter-
mínu do 31.5.2012.

Petr Vajbar

Rozhledna na Přítlucké hoře
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Ve srovnání s papírem plasty vy-
drží na skládce či někde pohozené v 
přírodě několikanásobně déle. Proč 
si tedy zatěžovat naše životní pro-
středí látkami, které do ní nepatří, 
když je možnost tento odpad zpraco-
vat? Např. prázdné použité PET lah-

ve jsou největším vývozním artiklem 
naší země do Číny, tam se zpraco-
vávají na textilní vlákna na fl eecové 
oblečené nebo jsou z nich vyráběny 
třeba koberečky do automobilů. Asi 
nemusím nikomu říkat, že jedním z 
největších problémů se skladováním 

tohoto odpadu je jeho objem, pro-
to vždy před vhozením do koše lá-
hev zmačkejte. Ušetříte si tak cestu 
ke kontejneru a váš odpad nezabere 
tolik místa. Plastový odpad vhazujte 
do pytlů nebo kontejnerů s nápisem 
„PLASTY“.

Jak správně třídit plasty

Co do pytle/kontejneru patří a co ne?

ANO NE

PET láhve - sešlápnuté Mastné a jinak znečištěné obaly 
nebiologického původu 

Sáčky, plastové tašky PVC, linolea 

Fólie Plastové trubky 

Polystyren - v menších kusech Textil z umělých vláken 

Kelímky od jogurtů, mléčných 
výrobků, tácky, příbory z plastu Plastové obaly od chemikálií 

Obaly od pracích, čistících a
 kosmetických přípravků Guma, pneumatiky, molitan 

Obaly od CD disků a další plastové výrobky 

Pokud si nejste jisti, zda některý z výrobků či obalů je opravdu vyroben z plastu a je tedy možné ho vyhodit do 
kontejneru na plasty, najděte si označení materiálu, ze kterého je výrobek vyroben (číslo je umístěno ve známém troj-
úhelníčku a pod ním slovní označení):

Odpad označení číslo 

Polyethylentereftalát PET 1 

Vysokohustotní (lineární) polyethylen HDPE 2 

Polyvinylchlorid PVC 3 

Nízkohustotní (větvený) polyethyen LDPE 4 

Polypropylen PP 5 

Polystyren PS 6 

Toto značení je normováno ČSN 77 0052-2 

Na trhu se často vyskytují i kombinované výrobky - ty bývají označeny C/zkratka příslušných 
materiálů oddělená /.
Jejich číselná označení lze najít ve výše zmíněné normě.
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Druh odpadu Co všechno Kam s ním

 
 
 
 
 Papír
 
 
 
 
 

Noviny, časopisy, sešity - bez obalu a desek z PVC,
prospekty, tel.seznamy, psací a balicí papír - svázané do
štosů; krabice, kartony - svázané do štosů; zbytkový 
papír - čiré sáčky, krabičky od čajů.

TRANSPARENTNÍ PYTEL

Pytlový sběr každých 14 dnů 
dle kalendáře svozů nebo
sběrný  dvůr.

Tetrapakové obaly od džusů, mléka, vína atd.

TRANSPARENTNÍ PYTEL.

Pytlový sběr každých 14 dnů
dle kalendáře svozů nebo
sběrný  dvůr.

Obaly z másla, znečištěné obaly, uhlový papír, celofán, 
papírové dětské pleny, znečištěné ubrousky.

Směsný komunální odpad 
- popelnice ve sběrném dvoře.

 
 
 
 Sklo
 
 
 

  
Nevratné skleněné láhve, zavařovací sklenice, 
skleněné lahvičky od čistících prostředků a toaletních 
potřeb.
 

Kontejnery ve sběrném dvoře, 
u sokolovny nebo u COOPu
              na bílé sklo
              na barevné sklo
              na tabulové sklo.

Sklo s drátěnou výztuží, lepená skla, přední skla od 
automobilů.

Směsný komunální odpad 
- popelnice nebo kontejnery 
ve sběrném dvoře.plexisklo, keramika, porcelán, zrcadla.

 

 
 Plast
 
 
 

PET láhve stlačené, zmáčknuté, aby zabíraly co 
nejméně místa. TRANSPARENTNÍ PYTEL.

Obalové fólie do průhledných pytlů, obaly od mycích 
a čistících prostředků, kelímky od jogurtů, od másla 
apod.

TRANSPARENTNÍ PYTEL
Pytlový sběr každých 14 dnů 
dle kalendáře svozů nebo 
sběrný dvůr.

Hračky, PVC, lino, bakelit, bazény, přepravky,
trubky, molitan, pryž, tvrzené plasty (zahradní 
nábytek), míče.

 Kontejner ve sběrném dvoře.

Kov Kovový odpad drobný i rozměrný. Sběrný dvůr nebo svoz od 
domů.

Chladničky  Sběrný dvůr nebo zpětný 
odběr prodejce.Mrazničky Všechny značky.

Televizory  Sběrný dvůr nebo zpětný 
odběr prodejce.Monitory Všechny značky.

Léky, injekční 
stříkačky, jehly Prošlá léčiva. Lékárna nebo kontejner 

ve sběrném dvoře.

Stavební odpad Bez nebezpečných složek.
Skládka Hantály a.s. 
Velké Pavlovice nebo skládka 
sutě v areálu družstva.

 
Bioodpady
 

Ze zahrádek - listí, tráva, staré ovoce, plevel, suché listí, 
suchou trávu, suché větve, zbytky z kuchyně.

 
Popelnice nebo sběrný dvůr.  
 

Oblečení, obuv  Popelnice nebo sběrný dvůr.  

Pneumatiky Z osobních automobilů a motocyklů! Sběrný dvůr nebo 
pneuservisy.

Elektrické 
akumulátory Z osobních automobilů a motocyklů! Kontejner ve sběrném dvoře.

Baterie
 

Suché články - tužkové baterie, ploché baterie, 
monočlánky. 
 

Zpět prodejci - obchodní síť 
nebo box na poště a v 
COOPu, sběrný dvůr.

Zářivky, výbojky a další odpady s obsahem rtuti. Kontejner ve sběrném dvoře.
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Barvy, lepidla,    
pryskyřice

 Kontejnery ve sběrném 
Dvoře. 

Elektroodpad Svítidla, odsavače, fény, fritovací hrnce, sendvičovače 
atd.

Sběrný dvůr nebo                   
zpětný odběr v prodejnách.

Odpadní 
motorové
a převodové 
oleje,
rostlinné oleje

 
 
 

Kontejner ve sběrném 
dvoře, popř.prodejna,
kde probíhá výměna.

Objemný odpad Odpad, který pro své rozměry či hmotnost nelze 
uložit do popelnice či kontejnerů. Kontejnery ve sběrném dvoře.

Směsný 
komunální odpad To, co nám zbude po maximálním vytřídění odpadů.  Popelnice nebo sběrný dvůr.  

Zemina, kameny, 
písek

 
 

Po domluvě na obecním úřadě 
nebo skládka Hantály a.s. Velké 
Pavlovice.

 Zvířata  Pouze ze zájmového chovu! Zakopat v dostatečné hloubce na 
vlastním pozemku chovatele.

V lednu tohoto roku proběhla i 
v Rakvicích „Tříkrálová sbírka“. Přes-
tože po obci (10 km ulic) chodila, jako 
vždy pouze jedna skupina dobrovol-
níků, podařilo se jí vybrat od ochot-
ných občanů fi nanční dary ve výši   

14.425,- Kč. Tato částka byla předá-
na Oblastní charitě Břeclav, která ty-
to prostředky použije na úhradu ná-
kladů spojených s poskytováním slu-
žeb v rámci své činnosti. Poděkování 
tedy patří jak všem občanům kteří 

podpořili tuto sbírku, tak i dobrovol-
níkům  kteří sbírku zajistili – Jarek Sr-
becký, Vojta Halady, Ondra Halady, 
Pavel Halady, Milan Horáček a Filip 
Drábek. 

Petr Vajbar

Poděkování II.

Gabrielová Vlasta, Vajbar Miloš, Vajbarová Lenka, 
Lukeš Miloš, Vajbar Kamil

Tradiční Novoroční ohňostroj na 
Náměstí měl tentokrát netradiční za-
jištění občerstvení „svařákem“, re-
spektive jeho obsluhu. Tohoto zod-
povědného úkolu se zodpovědně 
ujali zástupci sdružení Vinaři z Rak-
vic pan Miloš Lukeš a pan Miloslav 
Vajbar, kteří rovněž dodali základní 
surovinu – 2x 50 litrů vína. O kvali-
tě horkého moku svědčilo, že nezby-
lo nic. Za tento počin si kotelníci jistě 
zaslouží poděkování všech spokoje-
ných konzumentů. Stejně tak si za-
slouží poděkování jejich předchůdci, 
kteří od Silvestra  2000/2001 každo-
ročně tuto službu zajišťovali a po-
stupně také zdokonalili varnou tech-
niku. Rovněž jim patří poděkování za 
to, že jsou ochotni techniku zapůjčit 
a předat své mnohaleté  zkušenosti 
s organizací takové akce.

Poděkování I.
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V sobotu 3. března se uskutečnil 
v obecní galerii kurz  ,,základy drá-
tování“.

Přišly nejen ženy, ale i děti školou 
povinné. Paní instruktorku  

Michaelu Stupavskou to velmi po-
těšilo. Přítomní si drátkovali vajíčka, 
vyrobili ozdoby do květináčů a také se 
pustili do výroby šperků. Své výrobky 
si každý odnesl domů. Po celou dobu 

panovala dobrá nálada a také radost 
přítomných ze svých výrobků. Paní 
instruktorce se u nás velice líbilo a těší 
se na příští setkání při výrobě složitěj-
ších výtvorů.

Základy drátování

Plesová sezóna je za námi. Tento 
rok jsme si mohli vychutnat škol-
ní, krojový a maškarní ples. Jis-
tě se mnou budou souhlasit všich-
ni návštěvníci, když napíšu, že se 

i tentokrát velmi vydařily. Úder-
né tóny nejen lidové hudby nuti-
ly do skoku a chutné nápoje laho-
dily patru, takže po povedených 
předtančeních byl i nadále parket 

stále plný veselících se Rakvičanů.
Nezbývá, než jen doufat, že i rok 

příští bude stejně kvalitní jako ten le-
tošní.

ViK

Plesová sezóna

Jako již každý rok plesovou se-
zónu v Rakvicích uzavíral maš-
karní ples, který pořádal TJ Sokol 
Rakvice-stará garda. Celkový po-
čet masek byl 126. Tímto bychom 
chtěli všem poděkovat za vzornou 
přípravu a účast na tomto plese. 
V jednotlivcích nepřekonatelně vy-
hrál „Dráteník“ – starší generace si 
ho připomněla, jak procházel kdy-

si vesnicí. Ve skupinách byla nej-
úspěšnější „Housenka“. Hlasová-
ní proběhlo lístečkovou metodou, 
kde každý návštěvník plesu napsal 
svůj názor na nejlepší tři masky, jak 
v jednotlivci, tak ve skupinách. Jen 
nás trochu zamrzelo, že už v neděli 
se na facebooku objevily zprávy, že 
vše bylo podplaceno a zmanipulo-
váno. Nebráníme se jakémukoliv ná-

zoru a připomínce. Naopak, budeme 
jen rádi, pokud bude mít někdo ji-
ný a lepší nápad na hodnocení ma-
sek. Nebo masky nehodnotit vůbec?

Závěrem bychom chtěli poděko-
vat všem sponzorům za poskytnuté 
dary do tomboly a věříme, že se zase 
příští rok ve zdraví sejdeme.

SG

Maškarní ples
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Filip Ludvík

Do života jsme přivítali tyto občánky:

Lilien Matějková

Dorota Bednaříková    Timea Václavíková
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Jak se již mnoho nejen rakvických 
občanů přesvědčilo, déle než rok pro-
bíhají nepravidelné kulturní a vzdělá-
vací akce (obvykle) v zasedací místnos-
ti obecního úřadu. Přednášky a besedy 
jsou přístupné všem zájemcům, nejsou 
omezené vstupným, jedinou podmín-
kou je dobrá nálada a zvědavost. Hlav-
ní témata se doposud týkala především 
přírody, nejen v zemích exotických, ale 
i té nejkrásnější - naší – jihomoravské. 
Přednášející se ovšem nikdy strikt-
ně nedrželi svých pečlivě připrave-
ných materiálů, ale ochotně odbočo-
vali a odpovídali na zvídavé  a mnoh-
dy velmi vypečené dotazy posluchačů.

Zde Vám přinášíme krátký souhrn 
proběhlých přednášek a besed:

 
Evropský význam ochrany přírody 

a krajiny Jižní Moravy
18. 2. 2011 vystoupil doc. Ing. 

Antonín Buček, CSc. z Mendelovy uni-
verzity v Brně s přednáškou věnující se 
unikátní hodnotě přírody a krajiny na 
jižní Moravě a důležitosti její ochrany. 
Snažil se mimo jiné i o vysvětlení poj-
mu Natura 2000 a nemalou část věno-
val praxi konkrétních kroků při pláno-
vání a uskutečňování rozvoje kraje. Zá-
věr věnoval posluchačům, kdy vydržel 
tvrdou palbu otázek a ochotně se sna-
žil na všechny důsledně odpovědět.

                                                            
  Krajino, kéž bys promluvila – Kra-
jina a lidé, jak si rozumíme, jak se 
vzájemně ovlivňujeme a kdo o koho 
vlastně pečuje

22. 3. 2011 vystoupila Mgr. Lenka 
Reiterová ze Správy Národního par-
ku Podyjí. Přednáška byla věnována 
především vodě, vodnímu režimu a 
významu zeleně v krajině, jejich funk-
cím nejen estetickým, ale i ekologic-
kým a hospodářským (aneb jaký je 
vztah mezi snižováním množství ze-
leně v krajině a snižováním bonity pů-
dy?). Vyvrcholením přednášky se pak 
stala debata, ve které dominovaly do-
tazy především praktického rázu z úst 
místního zkušeného zemědělce, odha-
lující zajímavé vztahy mezi součas-
ným vývojem naší krajiny, politikou a 
ekonomickými vlivy.

Cestou osudu a náhody
12. 4. 2011 vystoupil se svou bese-

du cestovatel Roman Vehovský, kte-

rý poutavě povyprávěl o dobrodruž-
stvích, jež zažil při sedmileté stopař-
ské cestě Asií a Oceánií. Zajímavé 
vyprávění o strastech a slastech, kul-
turách, lidech a přírodě, které potká-
val a poznával, proložil také množ-
stvím zdařilých fotografi í.

Příroda a lidé ostrova Sokotra, 
ostrova dračí krve

14. 10. 2011 vystoupil doc. Dr. Ing. 
Petr Maděra, vedoucí Ústavu lesnic-
ké botaniky, dendrologie a geobio-
cenologie Lesnické a dřevařské fa-
kulty Mendelovy univerzity v Brně. 
Tématem přednášky byla především 
příroda a lidé žijící na Sokotře – os-
trově nedaleko Somálska, kterému 
se občas přezdívá Galapágy Indic-
kého oceánu pro jeho unikátní příro-

du. Docent Maděra se neomezil pou-
ze na suchá fakta, ale kořenil i zají-
mavými historkami ze života vědců 
v terénu, poukázal na - pro nás již 
těžko představitelný - způsob živo-
ta místních lidí, povyprávěl o kla-
dech a záporech Islámu a doporučil 
zájemcům o turistiku ty nejlepší le-
tecké linky.

Galapágy
8. 11. 2011 vystoupil RNDr. 

Miroslav Šebela, CSc., působící na 
zoologickém oddělení Moravského 
zemského muzea v Brně, s přednáš-
kou zaměřenou na unikátní přírodu 
Galapág. Součástí programu bylo 
promítání fi lmu „Začarované ostro-
vy“, které autor doplnil zajímavým 
povídáním a komentáři.

Rekapitulace akcí uspořádaných knihovnou 
v roce 2011 a na začátku roku 2012
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Dvojpřednáška Napříč thajskou  a 
světovou arachnofaunou a Jedovatí 
pavouci i na Břeclavsku – Hrozí nám 
nebezpečí?

 Dne 27. 1. 2012 navštívili Rakvice 
Ing. Ondřej Košulič, působící na Ústa-
vu zoologie, rybářství, hydrobiologie 
a včelařství Mendelovy univerzity v 
Brně a Stanislav Macík, který se dlou-
hodobě věnuje arachnologii, s před-
náškami o zajímavých druzích pa-
voukovců z různých koutů světa. Na 
přetřes ale nedošly jen exotické druhy 
ze vzdálených končin, ale i pavouci, 
se kterými se všichni můžeme setkat 
v okolí Rakvic, včetně těch, kteří se 
sem přistěhovali až v době poměrně 
nedávné, pravděpodobně v souvis-
losti s klimatickými změnami. Před-
nášky byly doplněny výstavou živých 
zvířat a ochutnávkou domácího vína, 
které jistě přišlo posluchačům k duhu. 

Pánové byli ochotni odpovídat a dis-
kutovat nejen se slečnou reportérkou, 

ale i se všemi zájemci, dokonce i dlou-
ho po ofi ciálním ukončení přednášky. 

Vinaři z Rakvic, o.s.
upozorňují, že případní zájemci o členství ve spolku se mohou hlásit 

do 28. dubna 2012.
Podmínkou členství je uhrazení poplatku 6000,- Kč.

vinarizrakvic@seznam.cz
www.vinari-rakvice.cz

Rád bych srdečně poděkoval všem 
přednášejícím, kteří byli ochotni tr-
mácet se do Rakvic. Za jejich nadše-
ní odpovídat i na ty nejzapeklitější 
otázky až do vypětí sil (některá po-
vídání se protáhla i přes tři hodiny). 
Obzvláště pak, když jejich úsilí by-
lo čistě dobrovolné. Doufám, že se 

přednášky líbily posluchačům, ale i 
samotným přednášejícím.

V případě čtenářova zájmu o další 
akce doporučuji sledovat internetové 
stránky rakvické knihovny:
„http://knihovnarakvice.webk.cz“ 

(odkaz na ně naleznete také na ofi -

ciálních stránkách Rakvic: „www.rak-
vice.cz“), nástěnku knihovny, nebo 
vývěsku u Obecního úřadu, kde se 
bude objevovat aktuální program 
přednášek a besed.

ViK
 fotografi e: Ing. Pavel Macháň
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Již několik lidí za mnou přišlo se 
zajímavým nápadem na vytvoření 
třeba i neofi ciálního sdružení „rak-
vických historiků“. Lidí, kteří se za-
jímají o dějiny Rakvic, sbírají místní 
fotografi e, dokumenty, rakvické ar-
tefakty, nebo třeba vyprávěné příbě-
hy. Tato idea se mi velmi zamlouvá, 

Rakvice mají za sebou dlouhou his-
torii a není na škodu si připomínat, 
kde vlastně žijeme, jak se naše vesni-
ce a lidé zde žijící měnila a i nadále 
mění. Proto bych rád oslovil nadšené 
badatele rakvickými dějinami, aby 
spojili síly a společně zkusili oživo-
vat pomalu  blednoucí vzpomínky 

na roky a staletí minulá, než se zce-
la vytratí z paměti. Jako prozatímní 
kontakt navrhuji e-mail knihovny: 
„knihovna@rakvice.cz“, případně je 
možné přijít se informovat přímo do 
knihovny.       

ViK

Obecní knihovna, nové knihy v roce 2011
V roce 2011 se nákup knih orien-

toval, kromě tradičních směrů, na 
které jsou již čtenáři zvyklí, přede-
vším na doplnění povinné školní 
literatury a zajímavé knihy z obo-
rů, které doposud v knihovně chy-
běly. Ze známějších autorů tak čte-
náři mohou vybírat například z děl 
Jana Kellera, Stanislava Komárka, 
Václava Cílka, Josefa Šmajse, Vác-
lava Bělohradského, Francise Fu-
kuyamy, Marcuse Chowna, Antho-
nyho Giddense, Zygmunta Bau-
mana, Stephena W. Hawkinga, 

Ralfa Dahrendorfa, Sun-C a dalších. 
Z beletrie můžeme zmínit  Bra-

ma Stokera a jeho méně známá díla, 
Charlese Dickense,  George Orwel-
la, Jane Austenovou, Howarda Phil-
lipse Lovecrafta, Phillipa K. Dicka, 
Neila Gaimana, Douglase Adamse, 
Lva Nikolajeviče Tolstého, Willia-
ma Gibsona, Umberta Eca, Stephena 
Kinga, Terryho Pratchetta, George R. 
R. Martina, Andrzeje Sapkowského, 
Roba Granta, pro mladší pak napří-
klad Stephenii Meyerovou a mnoho 
dalších.

Nápady čtenářů na rozšíření kni-
hovního fondu jsou vítané.

Jménem rakvické knihovny chci 
srdečně poděkovat všem, kteří nám 
věnovali své nepotřebné knihy a ča-
sopisy. Jistě mohu mluvit i za nejed-
noho čtenáře, když řeknu, že si toho 
velmi vážíme. Pro knihu je určitě lep-
ší osud skončit v knihovně, kde ještě 
může potěšit nejedno oko, než ples-
nivět na skládce a smutně čekat, až 
se dobrodružství, vepsaná v její listy, 
rozpadnou a zmizí.                        

ViK

Sdružení nadšenců rakvické historie

Kalendář kulturních akcí v roce 2012
DUBEN Název akce Místo konání Pořadatel

08.04 Výstava vín sokolovna Vinaři z Rakvic
13.04. Přednáška zasedací místnost na obecním úřadě Knihovna Rakvice
26.04. Přednáška zasedací místnost na obecním úřadě Knihovna Rakvice
28.04. Otevřené vinné sklepy sklepy Vinaři z Rakvic
KVĚTEN
25.5. Přednáška zasedací místnost na obecním úřadě Knihovna Rakvice
předpoklad Svátek matek sokolovna Rakvická osma
předpoklad Rybářské závody Šutrák rybáři
předpoklad Rybářské závody pro děti Šutrák rybáři
ČERVEN
02.06 Dětský den sokolovna Mikro Trading a.s.
02.06. Guláše Reprezentační sklep Víno Rakvice s.r.o. Víno Rakvice s.r.o.
předpoklad Letecký den letiště u ZD LMK Rakvice
předpoklad Volejbalový turnaj sokolovna volejbalisté
23.-25.06. Hody sokolovna Stárci a chasa
ČERVENEC
předpoklad Turnaj - fotbal hřiště Stará garda
07.07. Túfarankafest sokolovna Túfaranka
předpoklad Myslivecká noc sokolovna Myslivci
ŘÍJEN
předpoklad Broučci náměstí YMCA Rakvice
LISTOPAD
23.11. Kateřinská výstava vín Reprezentační sklep Víno Rakvice s.r.o. Víno Rakvice s.r.o.
24.11. Kateřinské hody sokolovna Stárci a chasa
PROSINEC
předpoklad Vánoční Jarmark náměstí ZŠaMŠ Rakvice
předpoklad Předvánoční zpívání Kostel sv. Jana Křtitele Sbor pro občanské záležitosti
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Zápřednice jedovatá Cheiracanthium punctorium 
(Villers, 1789) na jižní Moravě – výskyt, expanze, 

potencionální nebezpečí?

V poslední době si mnozí z vás 
mohli všimnout v televizních i novi-
nářských zprávách občasného popla-
chu ze zranění, které způsobilo kous-
nutí tohoto zajímavého pavouka. Již 
jeho druhové jméno upoutá pozor-
nost leckterého čtenáře. V posled-
ních pár letech tento pavouk pro-
chází expanzivním obdobím a roz-
šiřováním svého areálu směrem na 
sever. Na místech, kde byl dříve vel-
mi vzácný, se vyskytuje v mnohem 
větším zastoupení a dá se považovat 
za hojný druh naší fauny. Jaké jsou 
faktory ovlivňující jeho expanzi? Je 
skutečně jedovatý, jak napovídá jeho 
druhové jméno? Máme se obávat při 
setkání s tímto druhem nebezpeč-
ného kousnutí, či dokonce určitého 
stupně intoxikace, která by nám způ-
sobila zdravotní újmu? 

 Zápřednice jedovatá je středně 
velký druh pavouka dosahující veli-
kosti těla až 15 mm. Hlavohruď bý-
vá často nápadně červená, až světle 
hnědá. Samci i samice mají výraz-
ně mohutné červené chelicery, které 
směřují od sebe, špičky chelicer jsou 
černé. Samci mají zadeček nápad-
ně žlutý s tmavším proužkem upro-
střed. Už svým vzezřením působí 

výhružně a nebezpečně a spousta li-
dí je pojmenovává „ten jedovatý žlu-
tý pavouk“. 

 Zápřednice se postupně od deva-
desátých let minulého století usídli-
la na jižní Moravě, kde je už celkem 

běžným druhem, a expandovala i do 
Čech. Velké kolonie těchto pavou-
ků se soustředí především v Pola-
bí – na Pardubicku, Nymbursku a 
nejnověji i na Litoměřicku. Expanze 
se dává do souvislosti s globálním 
oteplováním a rozšiřováním areálu 
teplomilných druhů. Podobnou ex-
panzi zažívá v poslední době nej-
větší středoevropský pavouk slíďák 
tatarský (Lycosa singoriensis), který 
může být vzácně nalezen na vhod-
ných biotopech Hodonínska a Břec-
lavska. Je to ovšem záležitost znač-
ně diskutabilní, jelikož vědeckými 
důkazy nebyl prozatím přímopro-
kázán vliv globálního oteplování na 
rozšiřování živočišných druhů. Fak-
torů, které v tomto hrají svoji vý-
znamnou roli, je jistě více. U naší zá-
přednice je prokázáno, že je to druh 
teplomilný, tudíž se vyskytuje pouze 
v termofytních částech naší republi-
ky, kde dokáže velmi rychle osidlo-
vat různé prosluněné biotopy, jako 
jsou suché louky, stráně, okraje polí a 
vinohradů. Na těchto biotopech vy-
hledává především vysoké trsy trav 
třtiny křovištní (Calamagrostis epi-
gejos). V květenství této suchomil-
né trávy si vytváří mohutný zápře-
dek (od toho její rodové jméno zá-

dospělá samice zápřednice jedovaté ve výhružném postavení

 zámotek zápřednice vytvořený z květenství  třtiny  křovistní
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přednice), který jí slouží jako úkryt 
a místo pro rozmnožování a násled-
nou péči o potomstvo. Právě tyto zá-
předky jsou velmi nápadné a dají 
se velmi lehce najít a identifi kovat. 
V okolí Rakvic se s tímto pavoukem 
a jeho zámotky můžeme hojně setkat 
na terasách vinic, okolí polních cest 
a různých suchých úhorech, kde se 
vyskytuje třtina křovištní. Zápředni-
ce bývá aktivní od července, kdy do-
chází ke stavbě hnízd a následnému 
rozmnožování. Zámotky a dospělce 
můžeme nalézat až do chladnějších 
dnů přelomu října a listopadu, kdy 
dochází k úhynu samic a přípravě 
nové generace drobných pavoučků 
na nadcházející zimu. Tolik k biolo-
gii tohoto pavouka. Nyní je důležité 
zmínit, proč tak často slýchám dota-
zy tipu „Jak moc jedovatý je ten pa-
vouk?“, „Bolí jeho kousnutí?“ a po-
dobné záležitosti. Všichni pavouci 
jsou jedovatí. Někteří méně a někteří 
více. Pravda je taková, že pavoučí jed 
je pro pavouka velmi ceněnou slož-
kou, kterou používá především pro 
znehybnění a paralyzaci své kořisti a 
snaží se jím neplýtvat kvůli složitým 
energetickým procesům. Zápředni-
ce je na naše poměry velký pavouk, 
s mohutnými chelicerami, který se 
při vyrušení (především při obraně 
svého kokonu s vajíčky) dokáže vel-
mi urputně bránit a lehce svými os-
trými chelicerami prokousnout kůži 
člověka. Díky mohutnosti a značné 
délce chelicer dochází při kousnutí 
k velmi intenzivní bolesti, která mů-
že být spojená s horečkou, nadměr-
ným pocením a chvilkovým ochrnu-
tím okolí místa pokousání. Následky 

kousnutí však  do 24 
hodin samy odezní. 
Reakce organismu bý-
vají individuální, je 
zde důležité počítat 
s faktory jako zdraví, 
věk a alergická ná-
chylnost člověka. Až 
na nepříjemnou bolest 
vyvolanou samotným 
kousnutím nepřed-
stavuje zápřednice 
pro dospělého člo-
věka žádnou vážnou 
hrozbu. V těchto in-
formacích píši sám za 
sebe, jelikož jsem byl 
jednou při neopatrné 
manipulaci s dospě-
lým samcem kousnut 
do dlaně. Bolest, která 
mě okamžitě prováze-
la, byla intenzivnější a 
silnější než u bodnu-
tí včely nebo vosy a 
opravdu to nebylo nic 
příjemného. Kromě 
lehkého otoku a sil-
ně prokrveného mís-
ta kousnutí jsem ne-
pozoroval žádné ved-
lejší příznaky, které 
často bývají uváděny. 
Následky začaly odeznívat asi po 20 
hodinách a zhruba 24 hodin od doby 
kousnutí už nebyla cítit žádná lokál-
ní bolest. 

Závěrem by se dalo říci, že zá-
přednice je svojí agresivitou výjimeč-
ná mezi ostatními druhy pavouků 
a neváhá použít okamžitého útoku 
proti svému narušiteli. Její hnízda 

jsou velmi nápadná a tudíž mohou 
přilákat zvídavé lidi, kteří zrovna 
pracují někde ve vinici a nebo jsou 
na procházce po louce. Stačí, aby 
se zvědavý člověk pokusil zámotek 
roztrhnout a pavouk ho okamžitě 
napadne svými chelicerami. Dospě-
lá samice brání všemi prostředky své 
potomstvo tak, aby mohla přežít bu-
doucí generace tohoto nápadného a 
zajímavého pavouka. Proto je důle-
žité nenarušovat přirozené prostře-
dí zápřednice, popřípadě manipulo-
vat velmi opatrně a brát tento druh 
jako součást naší přírody, kde každý 
organismus má své důležité místo ve 
fungování přírodního systému. 

Článek vznikl za podpory grantové 
agentury 
IGA Mendelu IP 3/2012.
Ing. Ondřej Košulič
Mendelova univerzita v Brně
Agronomická fakulta
Ústav zoologie, rybářství, hydrobio-
logie a včelařství

detail přední části hlavohrudi zápřednice                                (foto Ing. Pavel Macháň)

 dospělý samec zápřednice jedovaté 
(foto Ing. Pavel Macháň)
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Jezírko Kutnar je vzpo-
mínkou na dávný tok řeky 
Dyje, která sama zanesla 
původní koryto a změni-
la svou trasu. Poříční tů-
ně v nivě řeky s ní býva-
ly propojovány při zápla-
vách. Regulace toků a další 
změny v krajině způsobily 
izolaci jednotlivých tůní 
a většina z nich podlehla 
zazemňovacímu procesu: 
stala se bažinou a posléze 
suchou zemí. Jezírku Kut-
nar, které je chráněným 
územím již od roku 1956 
pro bohatou mokřadní fl ó-
ru, hrozil stejný osud. Při 
první návštěvě roku 1986 
jsem zde objevila ještě bo-
hatou populaci leknínu bí-
lého, následující roky se 
s každou sezónou měnil 
charakter a vzácných rostlin i řas ná-
padně ubývalo. I po zvodnění nivy 
v polovině 90. let vypadala situace 
téměř beznadějně: do jezírka zřejmě 
pronikly průsaky z okolních polí a je-
ho fl óra se ještě více ochudila. Po ob-
novení lučního ochranného pásma by-
lo možné pozorovat jen velmi pozvol-
nou a málo nadějnou regeneraci, a to 
tím spíše, že byly do tůně nasazovány 

ryby. Před několika lety byl proveden
zdánlivě razantní zásah: odbah-

nění spojené se stržením drnu podél 
jednoho břehu a podélné prohloube-
ní tůně. A jaké jsou výsledky zása-
hu? Ty můžeme pozorovat na vlastní 
oči při návštěvě jezírka (například při 
exkurzi Klubu přírodovědeckého dne 
20. května letošního roku nebo kdy-
koliv sami). Vodní rostlinstvo včetně 

leknínu bílého se obnovilo ze semen-
né banky, není třeba (a dokonce je to 
nežádoucí!) vysazovat sem nepůvod-
ní rostliny. Ponechme si tuto perlu již-
ní Moravy jako pamětníka starých ča-
sů a nesnažme se jej proměnit v uměle 
osazené zahradní jezírko či rybochov-
nou nádrž. 

RNDr. Olga Skácelová, Ph.D.

Čtvrt století sledování osudů Jezírka Kutnar

fotografi e: Ing. Pavel Macháň
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Psal se rok 1972, když rakvické ko-
šíkářky vyhrály krajskou kvalifi kaci 
ve své kategorii a postoupily do pře-
boru ČSSR. Tato skutečnost vzbudila 
nevídaný rozruch v basketbalových 
kruzích a všichni se ptali, kde vlast-
ně ty neznámé Rakvice leží. Nikdo ne-
chápal, jak se dědinka s 2000 obyvateli 
mohla dostat až mezi přední basketba-
lová střediska republiky. Skutečnost, 
že jsme na této cestě nechali za sebou 
i brněnské basketbalové oddíly, by-
la sice udivující, ale kromě Spartaku 
Třebíč, který postoupil z Moravy jako 
druhý, nás nikdo nebral vážně.

S blížícím se termínem mistrovství 
vrcholily technicko-taktické přípravy, 
ale také narůstaly oprávněné obavy 
z dobrého umístění a trenéru 
Stanislavu Kocmánkovi přiby-
lo několik vrásek a hodně še-
divých vlasů. Kdo se nevěno-
val trenérské práci s úmyslem 
dosáhnout těch nejlepších vý-
sledků, nemůže nikdy pocho-
pit, kolik úsilí, času a nervů to 
stojí.

S basketbalem v Rakvicích 
se začínalo někdy v 2. polovi-
ně 60. let. Průkopníkem tohoto 
sportu byl pan učitel Stanislav 
Šimoník, když podpořil ambi-
ce několika šikovných děvčat, 
která začala trénovat již jako 
dospělá a tedy bohužel věko-
vě již minula hranici výkon-
nostního sportu. Reprezento-
vala několik let rakvické ženy 
a hrála pro radost.

K tomuto snažení se pozdě-

ji přidali Antonín Straka a Stanislav 
Kocmánek, kteří již začali pracovat 
s dětmi. Také mládežnický basketbal 
stál zpočátku opravdu na vratkých 
nohou, neboť zkušenosti s trenérskou 
prací nebyly žádné. Postupně jsme 
prodělali trenérské kurzy 3. a 2. tří-
dy a hlavně se nechali školit od svých 
brněnských přátel. Brno bylo tehdy u 
nás největší basketbalovou velmocí a 
lepší lektory jsme si ani nemohli přát. 
Většina kurzů probíhala dlouhé hodi-
ny v rakvických sklepech, víno roz-
vazovalo Brňákům jazyk a ti se s ná-
mi dokázali podělit o své těžce naby-
té zkušenosti. Postupně se dostavily i 
výsledky.

Mistrovství ČSSR se konalo 11. 5. 

– 14. 5. v Bratislavě a kromě Mora-
váků se za Čechy kvalifi kovala druž-
stva DDM Ústí nad Labem a Slavia 
Cheb, Slovensko pak reprezentovala 
UK Bratislava a Slavia Banská Byst-
rica. Hrálo se systémem každý s kaž-
dým. Rakvičanky se po prvních vy-
hraných zápasech uklidnily, hra se da-
řila, a bylo již zřejmé, že se nevrátíme 
s ostudou. Následovala další vítězství 
a shodou okolností se v posledním 
klání sešla jediná zatím neporažená 
družstva Ústí a Rakvice. Bylo to in-
farktové utkání, vedení se přelévalo 
z jedné strany na druhou a Sokol Rak-
vice se probojoval k vítězství až v po-
sledních minutách.

Je třeba dodat, že jsme měli v Brati-
slavě domácí prostředí. Školní mládež 
přijela v přeplněném autobusu fandit 
a vyzbrojena transparenty vytvořila 
při fi nálovém zápase úžasnou atmo-
sféru hodnou mistrovského titulu.

Tento úspěch, i když největší, nebyl 
jediný. V roce 1974 na přeboru repub-
liky v Hradci Králové se umístily rak-
vické žákyně na 3. místě, když titul 
jim utekl v zápase s Chebem o jediný 
koš, a v roce 1981, na přeboru repub-
liky v Břeclavi, skončily naše mladší 
žákyně stříbrné. Za poměrně krátkou 
dobu je to úctyhodná bilance. Mnoho 
let také bojovali v okresním přeboru 
rakvičtí muži a měli v domácích zá-
pasech dokonce svoje diváky. Bohu-
žel dneska je 40 let stará vzpomínka 
na tato plodná léta již jenom „labutí 
písní“.

Astra

Malý výlet do dávné historie

SPORT
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Žákovská kopaná je v Rakvicích 
vždy tak trochu v pozadí zájmu ve-
řejnosti. O výsledky se zajímají spíše 
rodiče kluků (a dnes i děvčat, protože 
v nejmladší kategorii mohou v žákov-
ském týmu nastupovat i děvčata), kteří 
právě za žáky hrávají. Někdy dokonce 
i pomáhají trenérům při zápasech nebo 
dokonce žákovské týmy vedou. Až do 
poloviny šedesátých let minulého sto-
letí si žáci (a vlastně i dorostenci) cho-
dili na hřiště spíš „zakopat“, nebo jen 
zahrát fotbal. Až trenér Karel Blažek 
starší vnesl do tréninků pravidelnost 
a vtiskl jim určitý řád. Vím, že jsme se 
jako kluci na tréninky hodně těšívali, 
protože jsme pokaždé dělali něco ji-
ného a vždy to byly příjemné hodiny, 
i když někdy jsme byli i dost unavení. 
S odstupem doby se trenér Blažek při-
znal, že přípravě na trénink věnoval 
hodně času a prostudoval i dost litera-
tury a že se mnohdy setkával s názory 
„pravých rakvičáků“ : „ A ty nemáš co 
dělat, že chodíš furt enom na hřiště?“

Žákovská kopaná se tehdy hrávala 
v základních skupinách a za soupeře 
jsme mívali vesměs žáky z okolních 
vesnic – Přítluk, V.Bílovic, Podivína, 
Ladné, Mor.Žižkova, Bořetic. Tam všu-
de se dalo bez problémů dojet na kole 
a tak se nemusela ani shánět (a platit) 
doprava.

V sezoně 1971-1972 se nám dokon-
ce podařilo skupinu vyhrát a zúčast-
nit se fi nálových bojů o přeborníka 
okresu v Břeclavi. Tam jsme sice pro-
hráli s Lanžhotem, ale i tak to byl prv-
ní větší úspěch žákovské kopané.   

V roce 1974 už naši žáci začali 
hrát „žákovskou okresní ligu“, kde 
už byli i žáci z Poštorné, Lanžhota, 
Mor.N.Vsi, Kostic a kde úroveň už by-
la o dost vyšší. 

V roce 1976 se pak už žákovská ko-
paná rozdělila na dvě věkové kate-
gorie – mladší (do 13 let) a starší (do 
15 let), přičemž naši žáci začali hrát 
okresní soutěž a starší pak v roce 1977 
postoupili do okresního přeboru. Ten 
se hrál se střídavými úspěchy až do ja-
ra 1982, kdy starší žáci vyhráli okresní 
přebor, když z 22 zápasů pouze 4x re-
mizovali, získali 40 bodů a skóre měli 
69:11. Mimo to ještě vyhráli i žákov-
ský okresní Český pohár (ve fi nálové 
skupině rozdrtili Týnec 6:0 a Vrano-
vice dokonce 10:0). To už je trénoval 
Jenda Cabal a pod jeho vedením začali 
hrát nejvyšší žákovskou soutěž Kraj-
ský přebor. Z tohoto období je i fotka, 
na níž zleva stojí: Bauml Broněk, Ca-
bal Věroš, Osička Mírek, Suský Staňa, 
Cabal Radek a trenér Cabal Jan. V po-
dřepu jsou Konečný Jara, Mrkvica Ra-
dim, Polášek Ivan, Minařík Zdeněk, 

Pohl Zbyněk, Bednařík Marcel, Koc-
mánek Slávek a leží Rampáček Radek. 
Tito a samozřejmě i mnozí další pak 
první rok bojovali s družstvy Hodo-
nína, Starého Města, Kyjova, Uh.Hra-
diště, Veselí, Vacenovic, Slavkova, 
Uh.Ostrohu a Bořetic. Ty sestoupily 
a nás zařadili v následující sezoně do 
skupiny s brněnskými týmy: Mor.Sla-
via, KPS, Žabovřesky, Start a s týmy 
z Hanácka: Kroměříž, Prostějov, Ne-
zamyslice, Kvasice  a Metrou Blansko. 
Tato skupina už pro nás byla tak ob-
tížná, že už jsme ji nedokázali udržet a 
sestoupili jsme zpět do okresního pře-
boru. Starší ještě svou výkonnost udr-
želi a opět vyhráli v roce 1985 okresní 
přebor, ale do Krajského přeboru už 
nepostoupili.

Takže sezony 1982-1983 a 1983-1984 
jsou jediné v celé historii rakvické ko-
pané, kdy žáci hráli tak vysokou sou-
těž. Když se zpětně podíváte na fo-
tografi i, tak vidíte, že hodně z těchto 
kluků dlouhá léta hrávalo i v mužské 
kategorii a patřili k nejlepším hráčům. 
Mnozí, bohužel, fotbalu zanecha-
li hned po skončení dorosteneckého 
věku, i když talentovaní byli všich-
ni. Snad tedy tito tehdejší žáci najdou 
mezi dnešními mladými talenty své 
pokračovatele. 

Lubor Skrýval

Největší úspěch žákovské kopané v Rakvicích
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V současné době hraje oddíl stolní-
ho tenisu své soutěžní zápasy celkem 
ve 4 výkonnostních soutěžích: okres-
ní přebor, základní soutěž a soutěž 
dorostenecká. Mužstvo A postoupilo 
před rokem do nejvyšší třídy v rámci 
okresu Břeclav (okresní přebor), kde 
se v současné době nachází na 6 mís-
tě tabulky.

Mužstvo B hraje základní sou-
těž (minulý rok sestoupilo) a je na 7 
místě tabulky. Je nutné uvést, že ne 
všichni hráči mají hráčskou vyzrálost 
a pro některé hráče to byla premiéra 
ve vyšší soutěži, která bývá i doplňo-
vána dorostenci, aby si okusili zápa-
sy s dospělými hráči a postupem do-
by získávali zkušenosti, které se jim 
v budoucnosti budou hodit.

Mužstvo C, hrající základní sou-
těž, se nachází na 10 místě tabulky. I 
v této soutěži téměř pravidelně hrá-
vají někteří dorostenci, kteří se stej-
ným zápalem a snahou snaží svými 
výkony ukázat, že v budoucnu bu-

dou svým mužským protějškům vy-
rovnanými soupeři.

V dorostenecké soutěži se doros-

tenci (mladší, starší žáci a mládež 
do 18 let) nachází na 7 místě tabul-
ky. Jelikož dlouhou dobu neměl od-

TJ Sokol Rakvice
Oddíl stolního tenisu
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díl stolního tenisu mládež, jsme s je-
jich výkony nadmíru spokojeni, ne-
boť v pravidelném počtu chodí i na 
tréninky a jsou ochotni naslouchat 
radám starších hráčů.  Dne 13.1.2012 
jsme uspořádali tradičně konaný No-
voroční turnaj žactva (bez rozdílu vě-
ku), kterého se zúčastnili i dospělí 
hráči a každý z hráčů hrál s každým. 
Na závěr turnaje obdrželi doros-
tenci věcné ceny. Výsledky mistrov-
ských zápasů nejen mužstva Rakvic 

je možné nalézt na www.pinec.info.
V roce 2010 jsme od obce obdrželi 

fi nanční částku na zaplacení poplat-
ku za čas strávený při stolním teni-
su v hale. Od roku 2011 již oddíl fi -
nanční částku neobdržel, proto jsme 
museli tréninkové procesy mládeže 
po dlouhé úvaze zkrátit měsíčně o 8 
hodin, neboť jsme z vlastních zdrojů 
museli hlavně materiálně zabezpečo-
vat fungování celého oddílu. Zejmé-
na hrací stoly po 15 letech začaly být 

nevyhovující k mistrovským zápa-
sům a proto byly pořízeny dva stoly 
a ohrádky. Touto cestou Oddíl stolní-
ho tenisu děkuje níže uvedeným fi r-
mám za sponzorské příspěvky k této 
fi nančně nákladné realizaci a doufá-
me, že nám budou i nadále nakloně-
ni k rozvoji stolního tenisu v Rakvi-
cích

Za oddíl stolního tenisu 
TJ Sokol Rakvice

Sponzoři oddílu stolního tenisu TJ Sokol Rakvice:
Pohostinství + Vinařství Foukal Radovan

Vinařství Veselý
Vinařství Vajbar + Makuch

Vinařství Průdek Libor
Zámečnictví Straka

Robomont Břeclav s.r.o.
Mikro Trading a.s. – Krůza Oldřich

Zabawki – Krůza Aleš
Autodoprava Minařík

I v tomto čísle Rakvického zpravo-
daje Vám přinášíme další kolo soutě-
že „Chytrý kozlík“.

Většina odpovědí z minulého čísla 
byla správných a v nejbližší době proběhne losování, ze 
kterého si tři soutěžící odnesou pěkné knihy.

Odpovědi na nové otázky posílejte nejpozději do 18. 
května 2012 na emailovou adresu: 

„knihovna@rakvice.cz“ pod heslem „Chytrý kozlík“. Tři 
vylosovaní výherci získají jako obvykle hezké a hodnotné 
ceny.

Milí školáci.

SOUTĚŽ PRO DĚTI – CHYTRÝ KOZLÍK

SOUTĚŽNÍ OTÁZKY
TOHOTO ČÍSLA

  1. Jaká je přibližná nadmořská 
výška Rakvic?

  
2. Jakou barvu zubů má bobr?

 
 3. Jak vzniklo Jezírko Kutnar?

  (Odpověď na třetí otázku najdeš 
v tomto čísle.)

Správné odpovědi 
z minulého čísla:
1. V letech 1882 – 1884 učil 

na rakvické škole Alois Mrštík

2. V současné době působí v Rakvicích
páter Pavel Křivý

3. Rakvické ulice, jejichž název začíná 
na „N“ jsou: Nová, Nádražní, 

Na Kopcech, Na Řádku a Náměstí



OKÉNKO ČTENÁŘŮ 21

Rakvice – obec zaslíbená cyklistice?

(příspěvky zde uvedené nemusí vyjadřovat názor redakce) 

Rakvice leží v poloze, která by měla 
být cyklistice zaslíbená. Ale, i když se 
zde pohybuje cykloturistů i místních 
cyklistů zejména v sezóně dost, stále 
tady k té „zaslíbenosti“ něco chybí. 
Chtělo by to, kromě dalších služeb, 

které by jistě taky stály za promyšlení, 
trochu lépe připravit infrastrukturu 
pro cyklisty. A to zdaleka nejen pro tu-
risty, i když i na ně by se mělo myslet. 

V době, kdy jsou pohonné hmo-
ty čím dál dražší a veřejná doprava 
spíše omezována a komplikována, 
je často drahé či složité dostat se ve 
správný čas i jen do zaměstnání ne-
bo za jakýmikoliv dalšími povinnost-
mi. Do okresního města, stejně tak ja-
ko jinam.

Proto by jistě část občanů uvítala, 
kdyby se mohli dopravovat na kole, 
a to bez stálého ohrožení dopravou, 
která je v okolí Rakvic na silnicích po-
měrně hustá. Dostat se např. nejkrat-
ší cestou na kole do Břeclavi znamená 
vydat se po státní silnici a doufat že 

vás nesmete některý z projíždějících 
kamiónů. Jsou z toho nepříjemnosti 
jak pro řidiče, tak pro cyklisty. 

A přitom se tady nabízí cesta, kte-
rá je naprosto mimo automobilovou 
dopravu, tudíž bez ohrožení cyklisty, 

vyjma jednoho křížení se silnicí z Po-
divína na Lednici vede jen přírodou, 
kolem vody. Jde o cestu po hrázi Trk-
manky a pak dále po hrázi Dyje, kte-
rá cyklistu přivede v naprosté poho-
dě přímo do centra Břeclavi. Momen-
tálně se touto cestou sice jet taky dá, 
ale je zarostlá trávou a trnitými keři, 
které vám skoro s jistotou způsobí de-
fekt a celkově je momentálně vhod-
ná spíš jen pro terénní cyklisty. Je to 
ideální trasa pro vybudování cyklos-
tezky, kterých mimochodem jinde po 
hrázích vedou stovky kilometrů - pří-
kladem může být například Uher-
skohradišťsko. Tato stezka může vést 
od Rakvic, ale jistě by mohla vést i z 
mnohem větší dálky, např. od Velkých 
Pavlovic, Bořetic nebo Kobylí, kam a 

odkud se taky cyklista jinak, než po 
frekventovaných silnicích nedostane. 
Je více variant, může se například u 
Ladné, s využitím tamního mostu 
přes Dyji, napojit na stávající stezku v 
Kančí oboře.  

Takovou trasu jistě nemůže vybu-
dovat jedna obec, ale myslím, že by 
se o ni Rakvice měly zasadit, jak nej-
víc je to možné, protože to jistě znač-
né části občanů pomůže, nemluvě o 
tom, že je to krásná trasa i např. pro 
bruslaře a samozřejmě turisty, kteří si 
takto prohlédnou nejzajímavější oko-
lí Rakvic, které je jinak nepřístupné. 
A tak by tato část mezi Rakvicemi a 
zmiňovanou silnicí do Lednice za vy-
budování stála i bez ohledu na dal-
ší části. 

Jinak se samozřejmě pro zřízení 
cyklostezek nabízí i mnoho dalších 
tras, které jsou momentálně průjezd-
né víceméně jen za dobrého počasí (do 
Lednice apod.), ale tato mi připadne 
zdaleka nejužitečnější. 
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Darina Pirnusová (7. třída) Pavla Bednářová (7. třída)

Cyklostezky také po-
měrně  ochotně a štědře 
dotuje Evropská unie a 
na mnoha místech toho 
již dokázali patřičně vy-
užít a umožnili cyklis-
tům a bruslařům spojení 
mezi městy, obcemi a za-
jímavostmi v jejich okolí. 
Ve zdejším, tolik turistic-
ky a čím dál více cyklis-
ticky oblíbeném regionu, 
je proto dost co dohánět. 
Tento článek má sloužit 
zejména jako nápad k za-
myšlení o realizaci tohoto 
projektu pro naše regio-
nální politiky, kterým ne-
ní lhostejné životní pro-
středí a zdraví sportov-
něji založených obyvatel 
tohoto regionu.

tcw

Traktorista a balíček karet
Bylo to v jednom JZD na jihu Moravy, kde po skonče-

ní jarních prací byli svoláni traktoristé na výrobní pora-
du, která měla několik bodů. Především to byla politická 
aktualita o boji tábora míru s prohnilým kapitalistickým 
imperialismem, pak zpráva o hospodaření družstva, kri-
tika jejich práce a jaké budou jejich další úkoly.

Všichni usedli ke stolům, vytáhli si poznámkové blo-
ky, aby si učinili záznamy a poznámky. Tak učinili všich-
ni - všichni - až na jednoho. Ten si místo bloku vytáhl z 
kapsy balíček karet a začal je před sebou rozkládat jed-
nu vedle druhé.

Brigadýr, který traktoristy vedl, to spatřil a druhého 
dne traktoristu předvedl „na kobereček“ k předsedkyni 
družstva.

„Proč jsi přivedl toho traktoristu, soudruhu brigadý-
re?“ „Hrál na výrobní poradě karty, soudružko předsed-
kyně!“

Předsedkyně se udiveně podívala na traktoristu. 
„Můžeš mi to nějak vysvětlit, soudruhu?“ „Zajisté, 
předsedkyně!“

„V to doufám, protože jinak bych tě musela řádně po-
trestat! Víš přece, že za hraní karet v pracovní době má-
me u nás trest 500 Kčs z platu, lidově zvaný „kultura za 
500.“

Nuže předsedkyně, jsem jeden z těch, kteří vstoupili 
do družstva před 20 lety, kdy „nábory“ do družstva do-
sáhly svého vrcholu. Prožil jsem celou tu dobu vývoje až 
do současnosti a měl jsem u sebe vždy tento balíček karet, 
který mi vždy připomínal skutečnosti, byl mým rádcem, 
útěchou a nadějí ve všech dobách, které jsem v družstvu 
prožil až do dnešního dne.

Podívám-li se na eso, vzpomenu si, že nad námi v 
administrativní budově, lidově zvané „Bílý dům,“ se-
dí předsedkyně, která je za chod družstva zodpovědná 
Komunistické straně a družstevníkům. Bere také nejvyš-
ší plat a nejvyšší prémie. Eso znamená také jedničku a ta 

byla po několik let symbolem formy podílu v JZD, které-
mu se říkalo pracovní jednotka a byla odměnou za naši 
práci. Jednička byla pro mne také po dlouhou dobu vírou, 
že družstvo je jedno beztřídní, demokratické a spravedli-
vé uskupení.

Dvojka mi však vždy připomene, že jsou dvě třídy 
lidí z nichž se naše družstvo skládá. Tak poznal jsem 
třídu techniků se svými úřednicemi a na druhé straně 
družstevníky ve výrobě. Pak jsou družstevníci rozděleni 
na členy KSČ a na druhé straně jsou bezpartijní. A ještě 
jsou na jedně straně členové BSP a na druhé ti, kteří ne-
jsou v těchto 19 brigádách socialistické práce v našem 
družstvu. Rozdíly, které z této dvojnosti vznikly, jsou 
velmi často výrazné a odrážejí se ve výši odměn za prá-
ci - ti první mají podstatně vyšší plat, než ti druzí i když 
mnohdy tomu jejich výkony neodpovídají. Dvojka, to 
jsou také dva úseky výroby: rostlinná a živočišná. Troj-
ka, to jsou ti tři nejvyšší soudruzi, kteří družstvo vedou: 
1. předseda, 2. místopředseda, 3. provozní inženýr.

Pozorování těchto tří mne však přesvědčilo o tom, že 
jen jeden to vždy táhl a ti dva druzí se vždy jen vezli.

Čtyřka, to je zase čtveřice toho základního, co jsem 
musel a musím v JZD dodržovat, abych nepřišel do ne-
příjemností: l. stanovy družstva, 2. jednací řád, 3. pra-
covní řád, 4. bezpečnostní předpisy. Tato karta mi také 
připomíná, že práce jsou rozděleny na 4 etapy: 1. a 2. 
etapa jarních prací, 3. žně, 4. podzimní práce. Čtyřka to 
jsou také ty 4 koruny, co platím za oběd v družstevní jí-
delně.

Pětka je těch pět dnů, které musím každý týden od-
pracovat, abych nebyl krácen, nebo postižen na těchto 
pěti výdobytcích: 1. rodinné přídavky, 2. nemocenské 
dávky, 3. dovolená, 4. důchodové zabezpečení, 5. záhu-
menek. Je to také těch pět dnů, co chodím na oběd. Šest-
ka mne vždy varovala před nectnostmi a špatnostmi, 
kterých je šest:
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1. Neuposlechnutí příkazu vedoucícho
2. Rozkrádání společného majetku
3. Nedodržování pracovní doby
4. Práce „na černo”, fušování v pracovní době
5. Nešetrné zacházení se svěřenými nástroji a zaříze-

ním
6. Pití alkoholických nápojů v pracovní době.

Sedmička symbolizuje těch sedm se kterými jsem si to 
nesměl „rozházet“, nechtěl-li jsem mít nepříjemnosti:

1. Předseda   5. Bezpečnostní technik
2. Kádrovák   6. Hlídači
3. Předseda KSČ  7. Vrátní
4. Předseda revizní komise

Osmička, to je těch osm hlavních vedoucích jednotli-
vých úseků:

1. Ekonom   5. Brigadýr
2. Agronom   6. Dílenský mistr
3. Zootechnik  7. Vinař
4. Mechanizátor  8. Stavitel

Devítka je zase těch 9 hodin, které musím od jara do 
podzimku odpracovat, ačkoli je podle zákona 8 hodin a 
ta 9. by měla být placena jako přesčasová, ale není. Ty-
to přesčasové hodiny mám právo využívat, což mi není 
často umožněno, ale poznal jsem, že pro mnohé vedoucí 
pracovníky to neplatí. Desítka - to je těch deset arů vini-
ce, které mohu mít v záhumenku a také deset slepic, které 
mohu chovat. Je to také polovina dnů v měsíci které mu-
sím odpracovat a také počet dnů dovolené, které dostanu 
za půl roku. Většina družstevníků si utvořila své vlastní 
desatero, podle kterého pracují a také jednají:

1. Práci dělej tak, aby jsi se za ni nemusel stydět.
2. Nad ničím si nelámej hlavu.
3. Nestarej se o jiné.
4. Nauč se mlčet - v tom je velká moudrost.
5. Nikomu neraď - moudrý radu nepotřebuje - hlupák 

tě stejně nikdy neposlechne.
6. Nenechej se ošidit a okrádat - své si uměj obhájit.
7. Nebuď příliš sdílný a své názory si nech pro sebe.
8. Nepleť se soudruhům do jejich hry.
9. Nauč se klidu a pracuj pomalu.
10. Važ si svého zdraví.

Král, to je předseda revizní komise, protože je to vlast-
ně nejvyšší pán v družstvě, kterému nikdo nemá právo 
dávat příkazy. Má také ke všemu přístup a může každé-
ho uvést do nepříjemností. Má podávat zprávy a hlášení 
o všech nepravostech v družstvu, být spravedlivý a nebát 
se. Skutečnost je taková, že zprávy o velkých přestupcích 
a chybách (lidově „průserech“) nejvyšších soudruhů se 
nepodávají, ale řadový družstevník je postihován daleko 
častěji, někdy i neoprávněně.

Dáma, ta představuje ženu družstevnici, na jejichž 
bedrech spočívá ta největší dřina v družstvu. Neumím si 

představit, že by družstvo mohlo bez družstevnic existo-
vat. Zde přítomný brigadýr se jednou o nich vyjádřil: „Co 
máš z bab, ať kopů, až jim polezů oči z důlků!“ V součas-
né době mi dáma také připomíná, že předsedou družstva 
je žena a také staré české přísloví: „Hanba mužům, kte-
rým žena vládne.“ Kluk mi připomíná moje klukovská 
léta a je pro mne také symbolem pro naši mládež, naději 
národa, snad budou lepší než jsme my. Nazvu-li ale tuto 
kartu spodkem - znamená pak pro mne každého nevyda-
řeného a neschopného technika, o které nebyla v našem 
družstvu nikdy nouze a jejichž mazanost, vypočítavost a 
falešná domýšlivost mne často uváděla do oprávněného 
hněvu.

Sečtu-li body na všech kartách, dojdu k číslu 365, stej-
ně jako je do roka dnů. Je tu 52 karet jako do roka týdnů, 
13 štychů jako týdnů za čtvrt roku, 12 obrázkových karet 
jako měsíců v roce a čtyři barvy jako jaro, léto, podzim a 
zima - čtvero ročních období, tak důležitých pro každé-
ho zemědělce. Jak vidíte, tento balíček karet mi posloužil 
stejně jako stanovy družstva i kalendář“.

Tuto povídku napsal Rostislav Vajbar v roce 1978. 
Text přepsal a mírně upravil Miroslav Vajbar v roce 2009.



Doktorka Skácelová pracovala do roku 2011 v Morav-
ském zemském muzeu (hydrobiologická laboratoř), 
nyní působí ve svobodném povolání a na částečný úva-
zek na Přírodovědecké fakultě Jihočeské univerzity 
v Českých Budějovicích.
Chráněné území jezírka Kutnar, které je unikátní pře-
devším svou mokřadní fl órou, navštěvuje již od roku
1986. Povypráví nám o bohatství organismů, které se 
zde dají najít, vysvětlí, čím je náš Kutnar tak zvláštní,
dokonce i v rámci celé České republiky, ukáže vliv ry-
bářství na tamní ekosystém a jistě se můžeme těšit na
mnoho dalšího.
Všichni jsou srdečně zváni

POZVÁNKY

Již podruhé k nám zavítá tento významný český kra-
jinný ekolog, laureát ceny Josefa Vavrouška, současný 
předseda a jeden ze zakladatelů ZO ČSOP Veronica, 
působící na Ústavu lesnické botaniky, dendrologie a 
geobiocenologie Lesnické a dřevařské fakulty Mende-
lovy univerzity v Brně.
Tentokrát nás čeká povídání (nejen) o historickém vý-
voji starobylých výmladkových lesů. V kulturní kraji-
ně nížin a teplých pahorkatin tvoří lokality starobylých 
lesů důležité prvky ekologické sítě a mají zásadní vý-
znam pro zachování biodiverzity a také krajinného rázu.
Dodnes zachované lokality starobylých lesů jsou vý-
znamnou kulturně-historickou památkou a patří také k 
typickým znakům krajinného rázu starosídelní krajiny.
Přijďte se seznámit s přírodními klenoty kolem nás, které 
jsou svým významem srovnatelné například i se slavný-
mi zbytky pralesů ve vyšších oblastech naší republiky.
Všichni jsou srdečně zváni.

13. 4. 2012 od 18 hodin
vystoupí v zasedací místnosti Obecního úřadu v Rakvicích

doc. Ing. Antonín Buček, CSc.
s přednáškou

Starobylé výmladkové lesy
(od biblických časů po dnešek)

6. 4. 2012 od 18 hodin
vystoupí v zasedací místnosti Obecního úřadu v Rakvicích

RNDr. Olga Skácelová, Ph.D.
s přednáškou

Čtvrt století sledování osudů 
jezírka Kutnar


